
 

 
 
 

EUGENIA POPUȘOI,  

O BUNĂ COLEGĂ ȘI PRIETENĂ 

  
 
 Cu puțin timp în urmă (2014), Muzeul „Vasile Pârvan” a fost sărbătorit la împlinirea 
unui veac de existență în cadrul comunității bârlădene, o instituție prestigioasă care a 
contribuit și contribuie la definirea identității culturale a locului. 
 Ctitorii, intelectuali de elită, au reușit ca în anul 1914 să pună la dispoziția publicului o 
instituție ce venea cu oferte total diferite față de tot ce, la acel moment, înseamna viața 
culturală a orașului. 
 Începând cu fondatorii acestui așezământ cultural care au pus bazele unui patrimoniu 
cu structură mixtă și continuând cu următoarele generații, cu toții au avut un obiectiv 
principal, constituirea, creșterea numerică și valorică a patrimoniului, oferind publicului 
acțiuni cu tematici dintre cele mai variate. 
 Obiectivul educațional este dublat de cercetarea, valorificarea științifică, conservarea 
și protecția patrimoniului alături de o multitudine de probleme legate de administrarea și 
gospodărirea unei astfel de instituții publice. 
 Succesele și insuccesele în îndeplinirea acestor obiective au fost și sunt determinate de 
factorul politic și, pe același palier, de profesionalismul celor care răspund vremelnic de 
destinele unui muzeu. 
 După mai bine de trei decenii de existență, muzeul bârlădean intră într-o etapă nouă, 
pe care noi o definim ca reprezentând perioada modernă când, indiferent de vremuri și politici, a 
început construcția culturală, care a pus bazele de pe care muzeul a urcat pe o spirală ascendentă, 
ajungând, astăzi, după un secol, să fie o instituție specializată din rețeaua muzeală românească, 
unde se găsesc valori ce fac parte din patrimoniul cultural național și cel al umanității. 
 Generația anilor ’60 este cea care pune bazele acestei perioade moderne, fiind 
reprezentată de primii absolvenți cu studii superioare, cei care au optat din pasiune pentru 
profesia de muzeograf. 
 Un nume de referință din rândul acestei generații este cel al Eugeniei Popușoi, un 
muzeograf arheolog, care și-a iubit și iubește meseria pe care și-a ales-o. 
 În existența muzeului bârlădean, ca de altfel, probabil, și în alte instituții similare din 
țară, fluctuația muzeografilor, mergând până la lipsa cu desăvârșire a specialiștilor la unele 
dintre cele trei secții a fost, din nefericire, o constantă. Mulți ocupau un post de muzeograf 
doar pentru o perioadă, după care migrau acolo unde avantajele erau mult mai atrăgătoare. 
 Excepție de la această situație a făcut secția de istorie-arheologie, unde Eugenia 
Popușoi, tânăra absolventă a Facultății de Istorie, din cadrul Universității „Alexandru I. 
Cuza”, Iași, ocupă poziția numărul unu a muzeografilor cu o prezență și activitate neîntrerupte 
până la pensie și după. De-a lungul timpului la această secție a existat o continuitate a 
profesioniștilor, de regulă câte doi, trei. 
 Tânăra muzeografă1 venea la Bârlad cu un bagaj serios de cunoaștințe teoretice și, mai 
ales practică, de arheolog, lecții însușite temeinic și cu pasiune de la profesorii ieșeni sau de la 
renumitul arheolog Constantin S. Nicolaescu-Plopșor cu prilejul participării la campaniile de 
săpături de la Ceahlău și Mitoc. 

                                                 
1 Cu puțin timp înainte, Vasile Palade (1923-1993) a fost numit directorul Muzeului, care și-a completat studiile, 
fiind cel de al doilea arheolog cu studii alături de Eugenia Popușoi. 
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Aspecte de pe șantierul de la Mitoc alături de colegi și arheologul Constantin S. Nicolaescu-Plopșor. 
Eugenia Popușoi este a treia de la stânga la dreapta în foto 1 și a doua în foto 2. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Studenții de la Mitoc, conduși de Constantin S. Nicolaescu-Plopșor, în vizită pe șantierul de la Traian, 

condus de Vladimir Dumitrescu; Eugenia Popușoi este a treia de la stânga la dreapta, rândul 2. 
 
Până la venirea Eugeniei Popușoi, toți cei care au stat o perioadă mai lungă sau mai 

scurtă în muzeu n-au reușit, din condiții obiective, să definitiveze sub o viziune coerentă toate 
problemele legate de gestiune, fișare, cercetare, dinamica creșterii patrimoniului, depozitare, 
valorificare, conservare, protecție, clasare pe colecții etc. 

După o scurtă perioadă de informare, tânăra muzeografă a hotărât să înceapă cu 
cunoașterea în detaliu a patrimoniului secției de istorie, destul de redus numeric, provenit 
prioritar din donații ș i mai puțin din cercetările în teren. 

În cadrul acestei prime etape a reușit să pună la punct toate ambiguitățile din 
inventarul muzeului, având piesele în față, completând toate rubricile care conțineau reperele 
ce puteau contribui la identificarea cu ușurință a fiecărui bun în parte. 

Concomitent a realizat și fi șele analitice cu o rubricație specifică acelui timp. Ulterior 
bunurile erau duse în depozit, fiind ordonate după alte criterii pentru a putea fi mai ușor 
regăsite. 
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În perioada de debut când s-a concentrat pe clasarea de bunuri pe categoriile ce intrau 
în componența unei colecții și, când nu demarase cercetarea proprie în teren, muzeul 
bârlădean, reprezentat de arheologul Eugenia Popușoi, devine partener la săpăturile din două 
situri, Cetatea de Pământ din timpul lui Ștefan cel Mare de la Bârlad, șantier deschis de 
specialiștii de la Muzeul Militar București și, a doua colaborare, cu contribuții financiare, în 
așezarea de la Cucuteni de sub conducerea renumitului arheolog, Mircea Petrescu-Dâmbovița. 

Ambele colaborări s-au finalizat cu o serie de bunuri care au intrat în inventarul 
muzeului bârlădean, între care și o bombardă, piesă unicat în patrimoniul cultural național. 
Toate aceste bunuri reprezintă primele artefacte rezultate din cercetările proprii, alăturându-se 
celor descoperite în perieghezele permanente ale celor doi arheologi ai muzeului. 

Pe la sfârșitul anilor ’60, când am devenit și noi muzeograf bârlădean debutant, am 
găsit un colectiv în cadrul căruia se remarcau în mod special arheologul Eugenia Popușoi, cu 
șantierul de la Trestiana, un sit neolitic, și arheologul Vasile Palade2 cu intensă activitate în 
situl de sec. III-V de la Bârlad-Valea Seacă. 

Ambele cercetări prin descoperirile anuale au contribuit mai întâi, la îmbogățirea 
substanțială a patrimoniului, pentru prima dată din activitatea cercetărilor proprii, recunoscute 
și confirmate în plan național de Ministerul Culturii, for care aprobă activitatea în cele două 
șantiere. 

Pe de altă parte activitatea de pe cele două șantiere, artefactele descoperite și 
valorificarea științifică a acestora au contribuit la îmbogățirea cu noi date de interes pentru 
perioadele ce s-au derulat în istoria acestui neam, dovezi imposibil de falsificat. 

În calitatea noastră de tânăr muzeograf am avut marea șansă de a avea asemenea 
colegi dar, mai ales întâlnirea și colaborarea cu Eugenia Popușoi, care, fără ezitări, a acceptat 
să ne împărtășească din experiența celor aproape zece ani petrecuți înaintea noastră în muzeu, 
timp suficient care a ajutat-o să cunoască în detaliu și problemele de la celelalte secții, pe care 
ni le-a făcut cunoscute.  

Fiind colege de birou, am avut marea șansă de a porni la drum, după ce ne-a sugerat să 
începem cu munca migăloasă de cunoaștere a patrimoniului secției de artă, pe atunci 
cumulând până la 400 de piese. 

De bun augur a fost și informația să confruntăm fiecare bun cu datele înscrise în 
inventar, unde am găsit greșeli impardonabile de atribuire, pe lângă o serie de alte bunuri, care 
nu aparțineau domeniului, fiind greșit inventariate la artă. 

În tot acest timp, în momentele de respiro, ne-a povestit cu mult entuziasm despre 
săpăturile la care a participat în timpul studenției, despre bucuria pe care ți-o oferea scoaterea 
la lumină a acelor artefacte seculare, ca să nu mai vorbim de bucuria când reușea să 
întregească câte o piesă. 

Desigur, nu omitea să ne prezinte cea mai captivantă etapă, cea a studiului și cercetării 
pentru încadrarea în categorii de bunuri, timp și spațiu, necesare în a fi atribuite unei culturi, 
implicit unei comunități. 

Pasiunea și entuziasmul colegei noastre dar, și bunăvoința arheologului Vasile Palade, 
care ne-a oferit spre studiu, cercetarea și publicarea câtorva piese, găsite în perieghezele făcute în 
zonă, ne-au atras, reușind ca în debutul nostru ca muzeograf să publicăm câteva studii3. 

Cei doi colegi arheologi, pasionați de profesia lor dar, mai ales felul cum o prezentau 
în fața unui muzeograf ușor debusolat la început de drum alături de colegialitatea manifestată 

                                                 
2 Nicoleta Arnăutu, Vasile Palade,Un destin provocat de realitățile în care a trăit, Oameni care ne lipsesc, 
Fundația dr. Constantin Teodorescu, Editura Opera Magna, Iași, 2008, p. 198-226.  
3 Nicoleta Ciucă(Arnăutu), Vasile Palade Palade, Ghenuță Coman, Bordeie de tip protodridu de la Bogdănești-
Fălciu, Memoria Antiquitatis, III, 1971, p. 469-477; Vasile Palade, Nicoleta Ciucă, Noi descoperiri scitice în 
județul Vaslui, SCIV, 23, 2, 1972, p. 285-292; Nicoleta Ciucă, Descoperiri de tip protodridu de la Bârlad, 
cartierul Munteni, județul Vaslui, Materiale și Cercetări Arheologice, 1973. 
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și prin antrenarea noastră în periegheze și pe șantierele arheologice erau cât pe ce să ne 
deturneze în specializarea noastră. 

Ne amintim cu plăcere de momentele petrecute în deplasările de pe teren când, dincolo 
de importanța descoperirilor, apăreau tot felul de situații pline de haz, amplificate de 
ingeniozitatea celor prezenți. 

De cele mai multe ori atunci când arheologii erau solicitați la o descoperire, directorul 
decreta activitate în teren, fiind însoțit de arheolog, naturalist, taxidermist, fotograf și, de cele 
mai multe ori, noi, înghesuiți cu toții într-o mașină care mergea după bunul său plac. 

Într-o asemenea deplasare, într-o comună din apropierea orașului, la solicitarea 
autorităților, am găsit un schelet, străjuit de o pancardă pe care se putea citi: Nu atinge oasele 
Mili ția. Această „compoziție”, care ne-a amuzat pe toți, a fost imediat întregită, adăugând un 
personaj în viață, colega noastră, înarmată cu pușca taxidermistului deoarece descoperirea se 
încadra în perioada competenței sale. Imaginea a fost imortalizată de fotograf, de care ne-am 
amuzat de-a lungul timpului. 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Eugenia Popușoi în apropierea orașului Bârlad unde a fost descoperit un mormânt. 
 
De asemenea, tot atât de interesante erau poveștile și amintirile legate de relațiile și 

situațiile pline de neprevăzut, ivite, uneori în campaniile de pe șantierele colegilor noștri, 
relatate cu detalii și mult umor, peripeții neconsemnate în documente, pe care, credem, merită 
să le amintim. 

Cu colega noastră am descoperit că aveam și amintiri comune despre șantierul de la 
Cucuteni, unde și noi am fost prezenți la un an distanță după ce muzeul bârlădean, partener 
finanțator, a încetat colaborarea cu universitatea ieșeană. 

Depănând din peripețiile de pe șantierul de la Cucuteni, ne-a relatat cu umor despre 
întâmplările prilejuite în cadrul unei campanii când un grup de studenți, compus prioritar din 
băieți, veniți pentru a se distra, total dezinteresați de sarcinile ce le reveneau, au reușit să facă 
mari probleme. 

Cea mai afectată a fost Eugenia Popușoi, investită de profesorul Mircea Petrescu-
Dâmbovița cu calitatea de coordonator al acestui grup de tineri certați cu tot ceea ce înseamnă 
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respectarea strictă a regulilor de pe șantier. 
În același timp, coordonatorul avea și atribuții de unic bucătar al taberei, activitate care 

se desfășura într-o gospodărie a unei familii din sat, unde și locuia. 
Gospodăria modestă, specifică unor țărani săraci, avea ca principală sursă de obținere 

a hranei o vatră cu lemne, situată afară sub un șopron, iluminatul era asigurat de lampa cu 
petrol și cu o sursă de apă situată la kilometri distanță. 

După nopțile obositoare petrecute la lumina lămpii, care ardea până la ivirea zorilor 
pentru a „înfricoșa” diversele târâtoare și insectele agresive, urmau, adeseori, mustrările 
primite pentru năzdrăveniile studenților deoarece unii dintre tineri nu erau interesați ca în 
arșița verii să muncească la lopată, hârleț, sapă, șpaclu sau în bucătăria improvizată. 

Aceștia, prezenți la momentul când arheologul lor era certat, de altfel, corecți în a face 
evaluări, și-au ridicat coordonatorul la rangul de – Valea cu trăsnete – deoarece, de fiecare 
dată, indiferent de gravitatea reproșurilor, ce pe nedrept le primea, și le însușea. 

Al teori, după ce se amuzau cu toții, complicitatea tinerească mergea până acolo încât 
coordonatorul, anunțat din timp, trebuia să-i scuze sau să-i apere de exigențele șefului de 
șantier. 

Întâmplările acestui grup de studenți au făcut istorie în timp ce atitudinea colegei 
noastre demonstra forța și caracterul unui alt tânăr, a cărui vârstă era apropiată de cea a 
studenților, de a se adapta, la orice situație. 

După orele petrecute în muzeu, uneori ieșeam împreună la cumpărături. Într-un 
asemenea moment, colega noastră a fost înconjurată de vreo două, trei țigănci îmbrăcate în 
straiele lor specifice, agresiv colorate, și cu cozi împletite din care atârnau valoroase monede 
de aur. 

Pe moment am crezut că este o abordare tipică, cu oferta de a prezice prezentul și 
viitorul, pentru a obține niște bani „cinstiți”. Nu mică ne-a fost uimirea când am asistat la un 
dialog civilizat pe tema sănătății ș i a altor nimicuri. 

La despărțirea de aceste aparent prietene, sesizând curiozitatea noastră, ne-a povestit 
despre o altă întâmplare amuzantă, petrecută pe șantierul de la Cetatea de Pământ, în 
apropierea căruia era stabilită o șatră de țigani, respectiv familia celor două personaje care o 
abordaseră, din care făcea parte și un băiețel. 

Curiozitatea acestui copil, care petrecea mult timp pe șantier, a determinat-o să și-l 
apropie, încercând, cu succes, să-l învețe să scrie și să citească, lecții care îi demonstrau că 
acest copil merita să fie educat. 

O întâmplare provocată de un alt coleg, le-a dat prilejul să descopere istețimea unui 
copil de nici 7 ani. Atent la ce i se explica, cineva i-a recoltat un păduche din păr, tachinându-l 
pe puști. Acesta, cu mult calm, în loc să-l contrazică pe descoperitorul insectei, l-a rugat să i-l 
pună în palmă ca să-l vadă și el. O dată pus în micuța lui palmă, a înclinat ușor mâna, și 
pentru că vântul sufla destul de tare, insecta ucisă a fost luată de vânt. În final, copilul l-a 
întrebat pe descoperitor dacă a mai „văzut păduche care să zboare”, moment când toți cei 
prezenți s-au distrat copios, nemaiavând nici o replică. 

Grație muncii de lămurire din partea colegei noastre, părinții acestui băiețel, în toamna 
aceluiași an, au acceptat să-l înscrie la o școală, o premieră benefică, care a contribuit la 
devenirea lui, astăzi fiind un prosper om de afaceri, care o respectă pe prima lui învățătoare ca 
și întreaga familie. 

Stând în același birou și petrecând opt și chiar mai multe ore împreună, aveam ocazia 
să ne împărtășim din preocupările curente și cele de perspectivă în calitate de muzeograf. 
Arheologul, conștient de valoarea fondului de numismatică, și-a înscris în programul său un 
timp necesar aprofundării studiului, finalizat prin redactarea și publicarea de studii și 
cataloage. 

Atunci când avea pe masa de lucru câte un tezaur, își făcuse obiceiul de a comenta din 
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complicatul proces de stabilire a emitentului, monetăria sau în descifrarea unor legende greu 
lizibile, victorii pe care ni le împărtășea. Această bucurie ne-a molipsit, determinându-ne să 
ne oferim în a-i fi de folos cu câte ceva, momente care ne-au captivat. 

În acest context, la un moment dat, asemenea arheologului Vasile Palade, colega 
noastră sesizând interesul și admirația noastră față de frumusețea monedelor unui tezaur, ne-a 
surprins, punându-ne la dispoziție valorosul tezaur, compus prioritar din taleri olandezi, sec. 
XVI-XVII, pentru studiu, pe care l-am publicat4. Un gest ce demonstra încă o dată 
disponibilitatea de a dărui, fără rezerve, din domeniului asupra căruia avea dreptul de autor, 
grație cercetărilor dedicate cu mult profesionalism. 

La nivelul cunoașterii noastre de la acel moment, am catalogat generozitatea celor doi 
colegi în categoria firească a relațiilor care trebuiau să existe între muzeografii unei instituții 
cu un patrimoniu valoros, care ducea lipsă de specialiști dar, care aveau un scop comun, să-l 
valorifice sub toate aspectele. 

La toate acestea se mai adaugă și felul cum am perceput noi, prospăt veniți într-un 
colectiv, acel climat de colegialitate. 

Aflasem de la colega noastră, că imediat ce s-a stabilit la Bârlad s-a integrat foarte 
ușor în colectivul mare, având tot sprijinul în a intreprinde absolut tot ce considera că era 
necesar pentru a se informa cu privire la istoricul instituției în care activa, patrimoniul în 
totalitatea lui etc. cunoaștere pe care și-a îmbogățit-o permanent dar, mai ales avea 
disponibilitatea de a împărtăși din această cunoaștere muzeografilor noi veniți. 

Această atitudine ne-a îndreptățit să o considerăm ca fiind cea mai importantă și 
autorizată voce din muzeu deoarece atunci când unul din muzeografi avea nevoie fie de o 
informație fie de o anume confirmare apela cu încredre la Eugenia Popușoi, a cărei memorie 
era de invidiat. 

Deschiderea pentru cunoaștere și dialog a tinerei muzeografe au condus la statornicirea 
unor relații de colegialitate între Vasile Palade și Eugenia Popușoi, arheologii Secției de 
Istorie, atitudine preluată în cadrul restrâns al muzeografilor, ceea ce a contribuit la un climat 
de muncă mai rar întâlnit într-o colectivitate. 

La rândul său acest climat a dus la cutuma, care a rezistat în timp, conform căreia orice 
situație apărută în orice sector era o problemă nu a acelui sector, ci a muzeului, în rezolvarea 
căreia trebuiau să concureze cu toții, indiferent de poziția pe care o aveau sau 
responsabilitățile din fișa postului. 

Respectat cu strictețe era și obiceiul celor doi arheologi de a dezbate împreună toate 
problemele legate de domeniul lor de competență.  

În cadrul acestor dezbateri la care am participat adeseori, într-o primă etapă, fiecare 
relata despre rezultatele campaniei încheiate. Urmau apoi, după ce piesele ieșeau din 
laboratorul de conservare și restaurare, cele mai interesante discuții, cu confirmări, concluzii 
și dileme ce urmau să fie elucidate în campaniile anterioare. Toate aceste dezbateri au ajutat-o 
mult pe colega noastră în procesul de inventariere și fi șare a tuturor bunurilor rezultate din 
săpăturile arheologice și periegheze. 

În cadrul aceluiași ritual se încadrau lecturarea materialelor de sinteză, realizate de cei 
doi arheologi înainte ca acestea să fie date spre publicare sau să fie susținute în cadrul unor 
sesiuni științifice la care erau invitați. 

Acesta era momentul când cei doi arheologi, exigenți față de cuvântul tipărit, aveau, 
uneori, discuții aprinse legate de ambiguitatea unor formulări, de meteahna colegului nostru 
de a construi fraze interminabile până la descoperirea eventualelor greșeli de la capitolul 
grafică și aparatul critic, care însoțeau studiul. 

Toate aceste se petreceau în biroul nostru, unde arheologul Vasile Palade, derobându-
                                                 
4 Nicoleta Arnăutu, Un tezaur monetar din secolele XVI-XVII descoperit la Perieni (judetul Vaslui), Acta 
Moldaviae Meridionalis, II, 1980, p. 273-282. 
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se de obligațiile de director, avea ocazia să se dedice, în liniște, și să se bucure de pasiunea sa. 
Uneori acest ritual era brutal întrerupt de câte un musafir cu funcții politice care, la 

imprudenta întrebare privind preocupările curente, răspundea invariabil cu o formulare 
savantă – formarea și dezvoltarea muzeografului multilateral dezvoltat, capabil să-și facă 
curățenie la locul de muncă până la aptitudinea de a trage cu pusca cu alice cotite -  era o 
complicitate care ne asigura starea de bine pentru restul zilei. 

Cu toate restricțiile financiare, colegul și directorul Vasile Palade nu le-a îngrădit 
muzeografilor libertatea deplasărilor în vederea documentărilor de care aveau nevoie în 
activitatea de cercetare științifică a patrimoniului. 

Întâmplarea a făcut să plecăm amândouă în deplasare la București, Eugenia Popușoi 
pentru bibliografia de care avea nevoie în determinarea unor importante monede în timp ce 
noi mergeam pe urmele lui Nicolae Tonitza și Ștefan Dimitrescu. 

Însoțind-o în biroul unui cunoscut numismat, am avut ocazia să asistăm la o scenă care 
ne-a bulversat, deoarece celui căruia i s-a adresat, deși vădit interesat de valoarea și 
importanța monedelor, i-a comunicat sec că singura bibliografie existentă în România se află 
în seiful său, deci era inaccesibilă. 

Astăzi, această abordare pare desuetă dar, să nu uităm, eram prin anii ’70-’80, când 
muzeele nu aveau acces la cataloagele de numismatică străine, iar muzeografii nu aveau 
posibilitatea să caute pe internet. 

Acesta a fost momentul când ne-am dezmeticit, înțelegând și evaluând corect gestul 
altruist al colegilor noștri, care ne-au dat posibilitatea cercetării unor bunuri de numismatică și 
arheologie, domenii ce le reveneau prin fișa postului. 

În momentul când noi am venit în muzeu, un loc prioritar în cadrul activității colegei 
noastre îl deținea șantierul de la Trestiana, după ce debutase cu cercetarea sitului paleolitic de 
la Mălușteni, județul Vaslui, ambele descoperite cu prilejul perieghezelor atent făcute în zona 
de sud a județului. 

Timp de mai bine de patru decenii, a desfășurat sistematic săpături la Trestiana, în 
urma cărora a reușit să scoată din anonimat o importantă cultură neolitică din această zonă a 
țării. 

Amploarea săpăturilor și bunurile descoperite i-au dat posibilitatea ca anual, în cadrul 
întâlnirilor arheologilor, care aveau un caracter național, sau la sesiunile organizate de alte 
muzee, unde era invitată, să abordeze cu profesionalism toate aspectele legate de cultura 
Starčevo-Criș, intervenții finalizate cu studii publicate în revistele de specialitate. 

Descoperirile de la Trestiana au reținut atenția arheologilor români dar, și a celor 
străini, care au venit special în România pentru a participa la săpăturile conduse de arheologul 
Eugenia Popușoi. 

Prin anii ’60, câțiva cercetători cehi s-au deplasat la Bârlad unde au participat la o 
campanie de săpătură. Întorși în țara lor, în anul imediat următor, au invitat-o pe colega 
noastră să participe pe șantierul de la Bylany. 

Descoperirile de la Trestiana și considerațiile colegei noastre i-au atras și pe 
cercetătorii englezi, care, participând la săpătură, au prelevat mai multe probe pentru analize 
cu C14. 

Satisfacțiile arheologului român au fost cu atât mai mari atunci când răspunsul venit 
din Anglia confirma datarea făcută pe baza studiului de colega noastră. 

În cadrul unei campanii, colega noastră, devenită între timp, prietena Jeni, ne-a invitat 
să o însoțim pe șantier, invitații ș i acceptări ce s-au repetat de-a lungul timpului. 

Ceea ce ne-a impresionat, la prima vizită, a fost ordinea și curățenia de pe șantier, cu 
șanțuri și casete perfect trasate, cu o stratigrafie lizibilă chiar și pentru un ochi mai puțin 
avizat. În casetele care delimitau perimetrul unei locuințe, podeaua era atât de curată încât 
simțeam nevoia să lăsăm încălțările pe mal. 
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Aspect de pe șantierul de la Trestiana. 
 

Jocul dintre formele geometrice era animat de prezența umană, un furnicar de tineri, 
originari din sat, fiecare știind bine ce are de făcut, conduși și supravegheați de arheolog, care 
a ridicat șantierul la rangul unei școli. 

Zilnic, preda câte o lecție de istorie, insuflându-le participanților, tineri și adulți, 
mândria de a avea în vatra satului lor asemenea înaintași. Dincolo de seriozitatea lecțiilor 
predate în mijlocul naturii, arheologul răspundea cu promptitudine și se încadra în ghidușiile, 
de bun simț, ale participanților la săpătură. 

Dialogul permanent îi ajuta pe toți să simtă mai puțin capriciile unei veri calde, pe un 
loc unde nu exista niciun loc umbros ci, doar niște colibe improvizate, luate cu ușurință de 
vântul puternic, situație ce necesita o permanentă reconstrucție, ce te ducea cu gândul, 
păstrând proporțiile, la Mitul lui Manole. 

După prima vizită i-am împărtășit impresia deosebită cu privire la ordinea desăvârșită 
de pe șantier, privită comparativ cu dezordinea de pe birourile noastre, locurile de muncă din 
muzeu, o dezordine pe care am numit-o ordonată deoarece numai noi puteam să ne 
descurcăm. 

Prin anii ’80, cel care a fost mentorul multor arheologi, profesorul Mircea Petrescu-
Dâmbovița, recunoscând importanța contribuției arheologului Eugenia Popușoi în cunoașterea 
culturilor neolitice de pe teritoriul românesc, i-a oferit posibilitatea înscrierii la doctorat, 
confirmând valoarea inedită a cercetării într-un domeniu, mult diferit de ce vedem în zilele 
noastre, când aproape totul, inclusiv titlurile academice se obțin prin trafic de influență și/sau 
vânzare-cumpărare. 

Ne sunt încă vii în memorie etapele străbătute de tânăra aspirantă la acest onorant titlu 
științific, începând cu examenul de admitere până la susținerea ultimului referat. 

Ne-a impresionat de fiecare dată, seriozitatea cu care trata fiecare confruntare, pentru 
care se pregătea temeinic, fiind timorată de ideea că poate, totuși, i-a mai scăpat câte ceva.    
De fiecare dată se întorcea de la Iași cu cele mai bune rezultate, care o motivau să muncească 
și mai mult, fiind din fire un om extrem de exigent. 

Momentul final de susținere a tezei și obținerea titlului a coincis cu anii ’90 când, 
dincolo de marea deschidere, pentru muzeografii bârlădeni, cutremurul a creat o situație 
aproape fără ieșire. Singurul sediu al muzeului, cu expoziții permanente și temporare, 
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depozite, laboratoare și celelalte spații, a devenit o ruină care, conform experților, trebuia 
urgent evacuată. 

Munca prioritară în împachetarea și asigurarea zecilor de mii de bunuri, de la cele trei 
secții, a solicitat-o mult timp pe prietena noastră, ca de altfel pe toți ceilalți, deturnându-i 
atenția de la ceea ce avea în planul său, elaborarea tezei și finalizarea doctoratului. 

La toate acestea s-a mai adăugat plecarea dintre noi a prețuitului nostru coleg, Vasile 
Palade, deasemenea doctorand, care lăsa în urma sa un volum uriaș de muncă, ce urma să se 
concretizeze în teza sa de doctorat – Monografia așezării și necropolei de la Bârlad-Valea 
Seacă. 

Urcarea la Ceruri a autorului cercetării amenința cu aruncarea în anonimat a munci de 
cercetare, desfășurate mai bine de patru decenii de colegul nostru, cu contribuții importante 
aduse la cunoașterea perioadei secolelor III-V, nedreptate ce a motivat-o pe Eugenia Popușoi 
să-și propună dar, mai ales să-și asume responsabilitatea în a începe munca de îngrijire a 
Monografiei Bârlad-Valea Seacă. 

Hotărârea luată nu ne-a luat prin surprindere deoarece știam că de fiecare dată când și-
a propus un nou proiect, reușea să-l ducă la bun sfârșit, asumare care ne-a motivat să ne 
alăturăm și noi acestei frumoase atitudini, revenindu-ne contribuția de a găsi sursa de 
finanțare necesară pentru publicarea lucrării. Pe de altă parte, am fost convinși că în 
momentul acestei decizii, finalizarea doctoratului său trecea în plan secund. 

A urmat un timp când, fără a se grăbi, a adunat absolut tot ce scrisese arheologul 
Vasile Palade începând cu manuscrisele capitolelor monografiei, redactate până atunci, toate 
hârtiile ce conțineau diverse idei, carnete de șantier, tabele, planșe, studii publicate etc. pe 
care le-a lecturat cu o voință de invidiat dacă ținem cont că fostul nostru coleg avea un scris 
foarte greu de descifrat. 

De un real ajutor a fost și acel obicei, statornicit între cei doi colegi de breaslă, de a 
dezbate, până la detaliu, problemele legate de cele două culturi Starčevo-Criș și Sântana de 
Mureș. Mai trebuie să adăugăm că toate piesele de la Valea Seacă au fost inventariate și fi șate 
de colega noastră, activități care au adus-o în postura de a cunoaște materialul descoperit tot 
atât de bine ca și autorul cercetării. 

În calitate de colege de birou și, uneori, ca participant la toate aceste relații semnalate 
trebuie să mai relatăm un aspect, plin de amuzament. De fiecare dată, colega noastră, după 
inventarierea și fi șarea bunurilor, le preda custodelui de depozit, nu înainte de a le ordona 
după anumite criterii, care permiteau regăsirea cu ușurință a fiecărui bun. 

În momentul redactării unui material, colegul nostru prelua de la custode o serie de 
bunuri, necesare studiului. De cele mai multe ori, reușea cu mare succes să facă cele mai mari 
încurcături  încât, la un moment dat, lipseau fie coliere, fie cești, fie orice alt obiect pe care îl 
studiase. Singura care, de fiecare dată, restabilea realitatea, era colega noastră. 

După strângerea întregului material și lecturarea acestuia a trecut la redactarea 
monografiei, conform capitolelor stabilite de autorul săpăturii, un cuprins pe care l-a dezbătut 
pe larg cu mult timp înainte. 

Înainte de a vedea lumina tiparului l-a solicitat pe cercetătorul, dr. Ion Ioniță de la Iași, 
cu rugămintea de a vedea bogatul material redactat, din dorința de a avea o confirmare din 
partea unui reputat specialist în perioada mileniului I, solicitare soldată cu o fructuoasă 
colaborare. 

Între timp, noi am reușit, așa cum am convenit cu colega noastră, să găsim finanțarea 
necesară pentru tipărirea monografiei. Asociația Prietenii Muzeului „Vasile Pârvan” și 
Centrul Cultural de pe lângă  Ambasada Statelor Unite ale Americii la București, în cadrul 
unui important parteneriat, față de care ne manifestăm încă o dată întreaga gratitudine, au 
asigurat tot ceea ce a ținut de editarea cărții. 

Volumul – Așezarea și necropola de la Bârlad-Valea Seacă, sec. III-V – monografia 
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postumă a arheologului Vasile Palade, îngrijită de Eugenia Popușoi și cu girul dr. Ion Ioniță, a 
fost lansat în anul 2004, în cadrul sesiunii Jubiliare de aniversare a muzeului la împlinirea 
celor nouă decenii de existență. 

După această solicitantă activitate, colega și prietena noastră a refuzat categoric să-și 
definitiveze doctoratul, cu toate insistențele profesorului Mircea Petrescu-Dâmbovița, a unor 
colegi din țară și a noastră. 

Martore la evoluția  postdecembristă, care a adus, printre altele, și fenomenul original 
de a face câte două sau mai multe facultăți și tot atâtea doctorate ne-a prilejuit ocazia de a 
discuta împreună cu colega noastră această situație, de fiecare dată încercând să o convingem 
de necesitatea finalizării unei munci serioase desfășurate pe parcursul atâtor ani. De fiecare 
dată suportând un eșec total. 

Nu după mult timp, am început să auzim despre diplome cumpărate și plagiate, 
confirmând, în fapt, ceea ce noi intuisem în legătură cu o găselniță a momentului, din 
originala democrație românească, de care s-au agățat unii impostori. 

Marea dilemă, care persistă din nefericire, constă în curiozitatea noastră de a cunoaște 
conținutul referatelor membrilor din comisia academică împuternicită în a atribui titlul de 
doctor în științe, celor numiți astăzi plagiatori, întrucât aceștia nu și-au putut lua dintr-o cutie 
acel titlu. 

Revenind la obținerea titlului de doctor a colegei noastre, cu toate insistențele venite 
din toate părțile, muzeograful Eugenia Popușoi a hotărât să rămână pe poziția de doctorand, 
trecând la munca de redactare a Monografiei Trestiana. 

După apariția volumului în anul 2005, autoarea, arheologul și prietena noastră, a trecut 
printr-o perioadă când și-a manifestat nemulțumirea de felul cum tratase unul sau mai multe 
aspecte din conținutul textului, atitudine care o caracteriza, întrucât niciodată, indiferent de 
natura personală sau profesională a unei acțuini, nu am vazut-o să fie total mulțumită. 

Ne amintim cu multă plăcere de atitudinea intransigentă a specialistului, aflat în 
postura, înainte de ’90, de a face tematica expoziției permanente a secției de istorie și, în egală 
măsură, realizarea efectivă a acesteia. 

Într-o primă etapă, a reușit să realizeze prima parte a expoziției cu o tematică plecând 
de la paleolitic până la epoca Ștefan cel Mare, inclusiv. 

Conform timpurilor, în tematica scrisă și aprobată figurau o serie de citate politice, 
impuse, de care, din fericire, colega noastră, când a trecut efectiv la realizarea expoziției, a 
uitat de acestea. 

Uzanța timpului impunea ca orice expoziție permanentă, dedicată publicului, să fie 
vizionată de o comisie, înainte de a intra în circuitul muzeal românesc. 

În momentul anunțării vizionării, ne aflam în anul 1986, autoarea expoziției care cu 
bună știință eludase „indicațiile prețioase”, afișa un calm și o hotărâre ieșite din comun. 

La momentul întâlnirii cu onorata comisie, am avut prilejul și plăcerea să asistăm la un 
dialog dominat de complicitatea între doi mari istorici, colega noastră și cel care a fost Iulian 
Antonescu, desemnat de minister, pe lângă reprezentanții politici locali. 

La un moment dat, autoarea expoziției a dat citire unui text, aparținând lui Herodot, 
așa cum scria și pe panou, creând un moment de ambiguitate, amintind numele lui Nicolae 
Ceaușescu. 

Imediat, Iulian Antonescu a intrat repede în joc pronunțând numele conducătorului 
aproape în fața oricărui text, reprezentând citate ce aparțineau marilor personalități, ale căror 
nume și sursă bibliografică se aflau la loc de cinste. 

Dacă luăm în considerație că muzeograful cu o asemenea atitudine era și secretar de 
partid a organizației ce cuprindea, la un moment dat, principalele instituții de cultură, vom 
înțelege și mai bine că adevărații specialiști nu au făcut niciun compromis în ceea ce privește 
adevărul istoric. 
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De altfel, al nostru secretar de partid era cu totul atipic. În primul rând, în fiecare 
dimineață, cu regularitate, ne făcea informarea politică, într-un grup restrâns, cu tot ceea ce 
aflase de la „Europa Liberă” sau alte posturi de radio străine, fiind o ascultătoare fidelă. 
Aducătorul veștilor despre Timișoara și tot ce a urmat, pentru noi, a fost secretarul de partid, o 
voce în care am crezut necondiționat. 

Excepție de la această regulă se făcea în ziua ședințelor de partid când, cu toate 
insistențele noastre, nu puteam afla nimic deoarece se temea ca nu cumva să-i scape 
involuntar o informație neortodoxă. 

Întruna din zile, tovarășa secretară, cu o atitudine ce se dorea a fi luată în considerație, 
ne-a comunicat că nu mai poate amâna intrarea noastră în partid, întrucât fusese aspru criticată 
că nu îmbogățește numărul membrilor de partid prin cooptarea absolvenților de facultăți. 

În cele din urmă, după tratative purtate cu tovarășa secretară, am acceptat, fără a uita 
să-i întorc serviciul, atunci când vom avea ocazia. 

La nu știm cât timp, momentul a venit, când în cadrul unei ședințe, cineva ne-a propus 
să scriem procesul verbal de ședință, în catastiful care se arhiva și se depunea la cabinetul 
municipal de partid, conform uzanțelor. 

Acesta a fostul momentul nostru de „glorie”, întrucât am lăsat în registru câteva foi 
doar cu numele celor care au cuvântat, și în rest o grafică ce însoțea cele mai bizare expresii 
alături de multe și mărunte desene. 

La sfârșit, am avut grijă să ne acoperim „Capodopera”, înșiruind numele celor din 
prezidiu, care trebuiau să certifice autenticitatea înscrisului, pe o foaie albă. Atunci când a 
descoperit, după ce ne-a mustrat, fără convingere, ne-am distrat copios. 

De la această întâmplare, ne-am ales cu ceva, ori de câte ori cineva considera că știm 
să scriem și ne propunea să redactăm documentul de ședință, intervenea secretara care ne 
repudia. Când nu avea succes, pe lângă fraze imposibil de descifrat de cei mai iluștri 
specialiști, lizibile erau doar numele alături de alte spații l ăsate ce puteau fi completate 
ulterior. 

Datorită „corectitudinii” noastre, ca de altfel și a altora, secretara de partid, atunci când 
venea timpul să predea arhiva, își pierdea mult timp pentru a scrie sau completa registrul, 
momente pe care, în calitate de învinuit, le regretam. 

Secretara de partid a știut tot timpul să judece orice faptă și să i-a decizii în funcție de 
perceptele și normele moralității, de unde lipseau cu desăvârșire directivele politice. 

Într-o perioadă cumplită când o butelie de aragaz se obținea numai pe bază de listă 
întocmită de secretarul organizației și aprobată de primul secretar, colega noastră a cântărit 
bine toate cererile, dând prioritate cazurilor speciale, indiferent dacă era membru de partid sau 
nu, după care urmau ceilalți. 

Știm cu siguranță că secretarul și noi am fost ultimele pe lista obținerii primei butelii. 
Cât privește cea de a doua butelie, secretarului nu i-a mai venit rândul deoarece partidul nu 
mai dădea acest recipient pentru că nu mai exista gaz. 

„V alea cu trăsnete”, rang cu care fusese investită de studenții aflați în practică pe 
șantierul de la Cucuteni, a urmărit-o mai târziu, de data aceasta pe muzeograful, secretar de 
partid. 

Adeseori, pe nedrept, era criticată pentru comportamentul deviant al unor membri, 
proveniți din celelalte instituții, fapte reclamate la primul secretar de alți colegi de breaslă. 

Chemată cu cei reclamați la partid, primul secretar, invita în biroul său doar secretara 
organizației, unde primea învinuirile, între care aceea că nu este la curent cu ce făceau 
membrii de partid în deplasări. 

Deși blocată de absurditatea criticii, reușea, cu demnitate și fără complexe, să-și 
susțină poziția de muzeograf, investită vremelnic cu o funcție politică, asigurându-l pe 
interlocutor că poate renunța la funcție dacă i se impune să devină și detectiv. 
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Absurditatea mergea și mai departe întrucât, în final, secretara și reclamații, cărora nu 
le fusese adresată nici-o critică, erau poftiți să părăsească sediul. 

Momentul pensionării bunei noastre colege și prietene nu a însemnat în fapt decât doar 
emiterea unui document oficial care consemna încetarea relațiilor dintre angajator și salariat, 
recompensat cu o pensie mai mult decât jenantă. 

Muzeograful în postură de pensionar a rămas până în zilele noastre loial față de 
profesia și instituția în care a investit profesionalism și voluntariat, contribuind alături de 
ceilalți colegi la creșterea prestigiului muzeului bârlădean.  

Astăzi, în biroul unde a muncit o viață întreagă, muzeograful continuă să fie activ, 
concentrându-se pe activitatea de expertizare și clasare a bunurilor de patrimoniu cultural 
național, un voluntariat ce are la bază pasiunea și dragostea unui profesionist. 

Expertizele făcute de Eugenia Popușoi pentru colecțiile de arheologie și numismatică 
au contribuit la plasarea muzeului bârlădean, în plan național, pe primele locuri la număr de 
bunuri clasate5. 

Până la această dată, 2016, în existența muzeului bârlădean centenar, Eugenia Popușoi, 
muzeograf din anul 1958, se regăsește cu o contribuție ce cumulează aproape șase decenii, 
dorindu-i să se prelungească cât mai mult. 

Nu putem încheia această schiță de portret a prețuitei noastre colege fără a aminti că 
relațiilor de colegialitate, în scurt timp, li s-au adăugat cele de prietenie adevărată, relații ce 
țin de intimitatea a două bune ființe, care vor rătăci în neant o dată cu dispariția noastră de pe 
această planetă. 

Prin această intervenție, bazată pe amintirile încă vii în memoria noastră dorim să 
contribuim, alături de celelalte documente de arhivă, la conturarea personalității unui 
specialist român al cărui nume, Eugenia Popușoi, se înscrie în rândul acelor înaintași, care au 
înființat muzeul cu gândul la necesitatea și nevoile generațiilor viitoare. 

Concluzionând, spunem că timp de peste două decenii am asistat la fenomenul, deloc 
nou, când noua generație și-a axat discursul de pe poziția „istoria începe cu noi”, ignorându-i 
cu știință sau ignoranță pe înaintași, cei, care cu bune și rele, au contribuit la construirea unei 
moșteniri, pe care nu și-au însușit-o ci, au predat-o celor care le-au luat locul. 

Din această perspectivă, recent am aflat din media românească că două muzee din 
București și-au propus să strângă amintiri ale unor contemporani, despre unele personalități 
sau evenimente istorice, un proiect care se pare că a dat rezultate bune în Franța. 

Credem că inițiativa Muzeului bârlădean de a dedica un spațiu în cadrul revistei „Acta 
Musei Tutovensis” colegei noastre Eugenia Popușoi este de lăudat și de aplaudat. 

 

Nicoleta ARNĂUTU∗

                                                 
5 Vezi www.cimec.ro. 
∗ Bârlad, nicoletaarnautu@yahoo.com. 
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